
Po[tovani Ranko, 

sajt je odli;an, samo napred!

Ja sam Branko Stevanovi', jedno sam po zvayu, drugo sam po zanimayu, a po du[i slovoqub.
"irili;na slova po;eo sam da pravim iz nu/de jer nisam imao ;ime da pi[em, dobro, priznajem malo 
i u inat. Prvu gravuru sopstvenom 'irilicom i CNC ma[inom napravio sam 1988. za izlo/bu Vukovoj 
zadu/bini, posve'enu 'irili;nim pismima 1989. godine. Prvi NeXTstation sa skenerom i FireWare 
laserskim [tampa;em samo zbog razvoja 'irilice uvezao sam 1991. Od Adobe-a iz Amerike kupio sam
Adobe Ilustrator 3.0 za NeXT, i kao prvi kupac u Srbiji (mo/da i jedini) cele latini;ne, 'irili;ne 
i ekspert familije Adobe-ovog fonta Minion. Od nema;kog Linotype  instituta kupio sam Helvetica 
Medium, a nekoliko godina kasnije i Power Macintosh sa LaserWriter Select [tampa;em. Odmah zatim
veliki digitalizer i ploter B1 formata. U prole'e 1992. zaposlio sam dizajnera i ma[inskog in/e-
yera da ubrzam razvoj 'irili;nih slova. Zbog nemogu'nosti da napravim kvalitetne 'irili;ne .shx 
fontove za AutoCAD zaposlio sam prvog pa onda i drugog programera u C-u. Prvi font-editor za svoje 
potrebe napravio sam 1994. Prvi ozbiqniji Multi-jezi;ki tehni;ki font Orach Technic 2.3 sa 400 
karaktera 'irili;nim, latini;nim, gr;kim, i arapskim slovima 1994. god. Razvoj specijalnog font
editora trajao je sve do 2001. godine kada je kompletirana NT varijanta ovog font editora. Sav moj rad 
na fontovima u proteklih 15 godina svodi se uglavnom na 4 fonta. Jedan Sans Serif-ni, jedan Serif-ni, 
jedan Technical i jedan Script, i to samo u jednoj te/ini-stilu, te/ine otprilike ne[to kao  semibold. 
Sva ;etiri imaju preko 600 karaktera, a samo Technic ima pored gore navedenih zavr[ena arapska, 
hebrejska i japanska slova. Svi fontovi su u formatu Type 1, TrueType, CAD -.shx, i sopstvenom .eff 
(engraving font format), a bi'e i Open Type ako Bog da. U leto 2001. na predlog direktora muzeja Nikole 
Tesle postavio sam u yegovoj kancelariji pregled (B1) fonta Orach Technic 3.5 sa oko 750 karaktera 
i naslovom> Tehni;ko pismo kojim Srbi u Srbiji pi[u na po;etku novog milenijuma u nedostatku 
standarda. Mole se zadu/eni za standarde da naprave ovakve ili boqe fontove kao standardne. 

Verujem da samo mesto na kojem /ivim i radim, epicentar Vin;anskog pisma (najstarijeg pisma koje je 
;ove;anstvo videlo) samo od sebe generi[e slova u meni, hteo ja to ili ne. {to ka/e Zoran Kosti', ba[ 
u vreme najte/ih sankcija napravili smo najvi[e (on i ja, ali posebno). Mo/da i nesvesno da poka/emo 
svetu da mi Srbi nismo neki divqi narod kako oni tvrde i da ne di[emo ispod vode kroz trsku dok nas 
oni bombarduju. Dobro, istini za voqu, nismo znali [ta drugo da radimo dok su bombe danima padale.
Prepravimo ti mi lako na[e 'irili;no ? u luk i strelu, samo skinemo goryi levi i desni buzdovan,
pa udri po avionima. Don Kixot je bio mala beba za nas. Zato sada samo na[ srpski Ora; Tehnik 
(Orach Technic) koliko ja znam u celom svetu mo/e jednim istim stilom tehni;ki da pi[e> 'irilicu, 
latinicu, gr;ki, arapski, hebrejski, japanski, brojeve ('irili;no-latini;ne, arapske i rimske), 
matemati;ki slog, znake simbole, strelice, Brajevo pismo i jo[ [to[ta. Font ima 1150 karaktera 
i nije po Unicode standardu - namerno, i nije gotov, i ne'e biti nikad. Slu/i u li;ne svrhe. 
Zapo;eo sam i koordinaciju sa bibliotekama 190 zemaqa da napravim SopstvenCode ali priznajem, 
vreme je br/e. 

"erka Bojana je pre dve godine stekla najnekomercijalnije zvaye na na[em podnevqu, zvaye-tipografa.
Na sre'u znamo da se od ovoga zanata ni /uta banka, kako narod ka/e, ne mo/e zaraditi, a kamoli /iveti,
pa zato stalno u;imo i radimo bezbroj raznih poslova ne bismo li ovde pre/iveli.

Ovo ti pi[em iz ulice Dragi[e Vito[evi'a, tvoga zemqaka iz Gorye Gru/e, doktora kyi/evnosti 
sa Sorbone koji je napisao prelepu kyigu Darodavci iz prikrajka. Mo/da i zbog toga mo/emo da 
budemo na ti. Da je Dragi[a sada /iv mo/da bi u nekom novom izdayu Darodavaca iz prikrajka i tebe 
pomenuo. Ali ne brini mnogo, ima on 'erku Nevenu koja je ozbiqan de;iji pisac, i koja te sigurno 
posmatra. I nije slu;ajno [to je ve' i Bukvar napisala. Yena biblioteka u jednom selu u Goryoj Gru/i 
verovatno je najboqa privatna biblioteka u Srbiji. 

Gledaju'i tvoj sajt dobio sam neke ideje koje ti [aqem, a ti ih koristi ako ti se svide, sajt je tvoj, 
i kako narod ka/e ko napravi bure, me'e ;ep gde xo'e.

prva ideja na slede'em listu



prva ideja

Na naslovnoj strani tvoga sajta, na Sreteye Gospodye, 15-og februara 2003. postaviti  proglas.
----------------------------------------------------------------------------------------------------------------------
U IME NARODA tra/imo od vlade Srbije da do }ur]evdana zadu/i 
JUS i Vukovu Zadu/binu (a mo/e i neke druge, narodnu biblioteku i fakultet primeyene umetnosti), 
da naprave plan izrade 'irili;nih fontova do Vidovdana 2003, a 
prvu familiju 'irili;no-latini;nog fonta do Mitrovdana 2003, 
jer je narodu dogorelo do noktiju. 

Obrazlo/eye> JUS sa svojih 200 qudi nije to napravio za proteklih 50 godina, a Vukova zadu/bina za 
svojih 20 godina, iako im je to bio osnovni zadatak. Pravdali su se da nemaju para. Ne /elimo da im 
sabiramo koliko su potro[ili, niti da koristimo ru/ne re;i sem ako nas na to ne budu primorali 
ili izazvali. Znamo da je sada[ya vlada pismena i obrazovana, da ima pune ruke va/nih poslova, zato 
ovim apelom /elimo da pomognemo vladi, pokrenemo i usmerimo akciju za dobrobit 'irilice.

Kaznene odredbe u slu;aju neispuyavaya obaveza> 

JUS-u, Vukovoj Zadu/bini, Narodnoj biblioteci, Fakultetu> 
simboli;ne su, ali se moraju sprovesti.

Ukoliko zadatak zadu/eni za to ne urade do datih rokova i rezultati se ne pojave na yihovim sajtovima, 
proda'e se na javnoj licitaciji automobili koji voze direktore ovih ustanova u roku od 7 dana, a iznos 
'e se upotrebiti za alternativno re[eye izrade fontova. U drugom poslovnom autu, sem Juga 45, ne'e 
smeti da se voze u toku svog direktorskog mandata.  (Ovo drugo iz razloga da direktori ne bi prodali 
svoj stariji model, a posle kupili najnoviji AUDI V8). 

Vladi> 
Verujemo u uspeh, a ukoliko vlada ne odreaguje do }ur]evdana osta'e proglas na sajtu da stoji,
da se vidi ko je i [ta je u ovoj Srbiji za 'irilicu uradio.
----------------------------------------------------------------------------------------------------------------------

Zatim o ovome obavestiti Vladu, a medije da prate zbivaya, tako]e obavestiti, JUS, Vukovu
zadu/binu, narodnu biblioteku i Fakultet primeyenih umetnosti da odmah po;nu sa radom 
i da ne ;ekaju }ur]evdan i nalog Vlade.

{to bi smo se mi kao narod oko toga gr;ili i mu;ili kad ove ustanove i danas postoje, i za to primaju 
pare. Ako ne /ele ovo da rade treba odmah da se izjasne dan-dva po }ur]evdanu, a ne da ;ekaju Vidovdan
jer 'e se onda na sajtu ]irilice videti jo[ ne[to, na primer tra/i'emo od na[eg }eli'a da nam
dostavi koliki je buwet ovih ustanova. Ovaj narod ima pravo da zna koga koliko i za[to pla'a.

:lanak Zorana Kosti'a o mogu'oj organizaciji za izradu fonta je dobar, skroman po sredstvima a 
obiman po broju fontova, predla/em da ga on malo prepakuje, dopuni i da se isti postavi kao gotova
alternativa, [ta raditi sa parama koje bi se dobile od prodaje direktorskih automobila. 

***Tek da se podsetimo da ne zaboravimo i da ponovo ne gre[imo.
Zamolio sam Gospo]u Desanku Latkovi', tada zamenika a posle mislim i direktora Vukove zadu/bine 
kada je bila u poseti mojoj firmi mislim 1992. godine u vezi 'irili;nih fontova da uti;e da se pro-
meni plan ceyene komisije Vukove zadu/bine, sastavqene od na[ih uglednijih profesora i akademika, 
i da se plan komisije o izradi 10 standardnih 'irili;nih fontova u naredne 2-3 godine smayi samo 
na par ili jedan font. To sam i detaqno tada obrazlo/io, da je to veliki i ozbiqan posao da ja to 
radim kao posao a ne samo kao hobi pa da zato to i znam. Neka ceyena gospoda profesori koji su ceo 
radni vek primali  plate od ovog naroda u svrhu preno[eya kulture narodu, sami naprave bar jednu 
standardnu 'irili;nu font familiju i neka je Vukova zadu/bina besplatno deli narodu, da ne grebemo 
vi[e prstima po pesku crtaju'i slike i da nam se imena mogu pro;itati. Lako je okupiti se u 
Bo/anstvenu KOMISIJU ZA OCEYIVAYE LIKOVA "IRILI:NIH PISAMA pa onda ;ekati da 
neko drugi (za yih po zvayu neuk i nepismen) kao hobista ili budala-zaneseyak napravi narodu font, 
koji 'e oni oceyivati. Koliko je meni poznato komisija do danas nije napravila ni jedan jedini font 
niti neki kao standard usvojila. ....................(vidi i slede'u stranu )                              



Moram da napomenem jo[ i to da su u to vreme Zoran Kosti' i }or]e ?ivkovi' ponudili Vukovoj 
zadu/bini korektnu familiju 'iril;nih slova po povoqnoj ceni, koja je mogla bez ikakvih ispravki
da postane standard, a da se tokom godina kroz nove verzije i nova saznaya dora]uje znayem celog naroda.  
Kamo lepe sre'e da je na[a ceyena komisija to podpomogla, sada bi Zoki te fontove besplatno (znam ga) 
prekompajlirao u OpenType, doradio i narodu podario. Imali bismo odavno lepa standardna 'irili;na 
slova. Tako]e sam gospo]i Desanki Latkovi' (koja je jedina imala snage i /eqe da me saslu[a) sugerisao 
da se pove/u i ukqu;e u rad nekako na[eg Jovicu Veqovi'a, za koga nije bilo razumevaya na fakultetu,
pa sad umesto kod nas predaje na Linotype institutu, a yegove fontove prodaje Adobe, Monotype, 
Linotype i druge najve'e tipografske ku'e na svetu.

Dopunske odredbe zbog na[eg nasle]a> 
Izri;ito vlada treba da donese re[eye u ovom projektu da ni jedan jedini dinar ne smeju primiti ni po 
kom osnovu, qudi koji su primali do danas plate od ovog naroda kao profesori fakulteta ili kulturnih 
ustanova, a za uzvrat ovaj probem nisu re[ili, ili su ga mo/da na poslu i re[ili pa sada /ele da ga 
privatno unov;e. Imali su profesori fakulteta i Macintosh-e i prostor i talentovane studente dok smo 
mi koji smo bili na drugoj strani radili, iznajmqivali prostor, primali i pla'ali qude, kupovali 
skupu opremu i pravili slova da bismo imali ;ime da pi[emo i radimo. Najtu/nije za mene je bilo to 
[to sam yihove studente morao u;iti kao ]ake prvake. Ne preterujem tako mi slova, ovo sam morao da im 
pri;am - svima> @Deco moja draga, Adobe je ameri;ka firma, Monotype je engleska a Linotype nema;ka 
firma, Fontgrapher je program za izradu slova, ovo vam je Font Family a ovo Font Style, Machintosh je ra;unar, 
ovo mu je tastatura a ovo mi[. Ne tvrdim da ovo profesori ne znaju, ali tvrdim da studente nisu ni[ta 
nau;ili, u to sam se dobro uverio moraju'i sve li;no da ih osnovnom nau;im i to u;eye da im platim, 
ne bi li do[ao u situaciju da sa yima otpo;nem da radim. Biram re;i koliko god mogu da ovo najbezbol-
nije za profesore ispri;am, ukoliko me neko od profesora bude zbog ovoga prozvao pri;a'u detaqnije 
kako je bilo i kako je. Sada izgleda neverovatno ali nama koji smo sami radili slova ni osnovno sredstvo 
nam se nije ra;unalo kao tro[ak ve' smo opremu kupovali iz svojih neto zarada. Ni jedan jedini dinar 
nam se nije mogao umayiti na ime ulo/enog u razvoj. Narod je na[a slova o;ima koristio, prepoznavao 
lepo i davao nam snagu za novi rad.  Zna se da je posao dr/ave da narodu napravi slova, i u tu svrhu 
kulturne zemqe odvajaju ogromna sredstva. 
Ukoliko profesori i ostali koji su od dr/ave bili pla'eni /ele da se ukqu;e u ovaj posao mogu da se 
ukqu;e, ali samo dobronamerno, pokazuju'i konkretnim primerom-crte/om, skicom kako i [ta treba 
ispraviti-doraditi, kad ve' ceo font nisu sami napravili, a ne da slovotvorce samo teoretski i 
na;elno kritikuju, pozivaju'i se na svoju titulu. Naravno rado 'e narod i sada prihvatiti yihove 
fontove ukoliko su dobri. Oni su trebali da budu nosioci ove akcije a ne mi rabawije-narod, drugih 
zvaya i zanimaya. 
Zar mi narod profesore treba da  podsetimo da je u na[em pravoslavqu rad Sveta stvar, da je Gordost 
najve'i greh, a da je pokajaye najve'a Vrlina. Da profesor treba studenta da nau;i svim svojim znayem 
ne bi li se u;enik kasnije uzdigao iznad yega i time profesor proslavio samog sebe.
  
druga ideja
Objaviti na sajtu parolu roditeqima> NE DAJTE DECI DA U:E ZA TIPOGRAFA AKO IH VOLITE!
sem ako imate dovoqno zara]enih para da ih ceo /ivot finansirate.

Puno te pozdravqam, sa /eqom da ovaj sajt postane steci[te qudi dobre voqe i dobrih namera.
Verujem u retke mlade kao sto si ti i tebi sli;ni, treba da se okupite. 

Branko Stevanovi'
Beograd
no' 02&03. februara 2003. 

P.S.
Ranko, ukoliko ovo pismo postavi[ na sajt treba da stoji i ovo da neko ne[to drugo ne pomisli.
Ne nudim na prodaju ni[ta svoje-nijedan font, jednostavno znam, ne mo/e se nepismenom narodu
prodati slovo, on stavqa palac umesto potpisa i yemu je to dosta. Ne nudim se ni u kakve komisije,
ali znam i to da svet po;iva na zabludama mladix da se on lako mo/e promeniti, i da poneseni svojom
ogromnom mladala;kom energijom oni nekad uz povoqan vetar i polete, promene svet. 
Ovo pismo smatram ovog momenta kao svoj doprinos razvoju 'irilice u Srbiji.  
I naravno da stojim "irilici uvek na raspolagayu.


